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محمدرضا عارف:
کسی که دنبال کارهای بلندمدت 
برود به بی عرضگی و سکوت کردن 

متهم می شود
ایسنا: محمدرضا عارف، عضو مجمع تشخیص  �

مصلحت نظام بــا بیان اینکــه مهم ترین چالش ما 
در چهار دهه گذشــته مسئله کارآمدی است، گفت: 
«باید در محافل علمی و دانشــگاهی و با اســتفاده 
از نظر نخبگان بحث و بررســی کنیم که دولت ها تا 
چه اندازه ای کارآمدی داشته اند. این موضوع درست 
انتخاب شــده اما باید به این موضــوع به عنوان یک 
پروژه بلندمدت نگاه کرد و مختص انتخابات ســال 
آینده نباشد».او درباره تعریف کارآمدی دولت اظهار 
کرد: «من معتقدم که کارآمــدی در دولت ها رابطه 
مســتقیمی با مشــروعیت دولت ها دارد. دولتی که 
کارآمد نباشــد، با بحران مشروعیت مواجه می شود 
و بحران مشــروعیت و بحران کارآمدی، سیســتم را 
بــا چالش موجودیت مواجه می کند. در سیســتم و 
نظام سیاسی ما دولت به قوه مجریه گفته می شود، 
حال آنکه مشــروعیت و کارآمــدی مربوط به همه 
ارکان حکومت است. از این رو در دهه پنجم انقلاب 
کــه دهه پختگی یک نظام سیاســی اســت، ما باید 
معطــوف به لوازم علمی و تجارب گذشــته بتوانیم 
چالش ناکارآمدی را پشت سر بگذاریم».  عارف با بیان 
اینکه این واقعیت وجود دارد که «اگر کســی دنبال 
کارهای بلندمدت و مانــدگار برود، به بی عرضگی و 
سکوت کردن متهم می شــود» گفت: «ما به گونه ای 
رفتار کرده ایم که توقع برخی از افراد جامعه این شده 
است که شعار بدهیم و فریاد بکشیم، به خصوص که 
اگر در داد کشــیدن به بخش هایی از نظام بر بخورد، 
شــب روی آنتن می رویم. کسی دیگر توجه نمی کند 
شــعاری که داده می شــود آیا دردی را دوا می کند؟ 
اصلا کســی گوش نمی دهــد که بگوییــم اقدامات 
بلندمدت چه آثــاری دارد. توقعات برخی مردم هم 
شعاری شــده اســت و مدیری که برنامه بلندمدت 
دارد، خیلی مورد توجه قرار نمی گیرد».  او ادامه داد: 
«مشکل دیگر ما این است که اعتماد متقابل مردم و 
حاکمیت آســیب دیده است. بدون رودربایستی باید 
بررســی کنیم که چرا سرمایه اجتماعی آسیب دیده 
است؟ این واقعیت وجود دارد که سرمایه اجتماعی 
نظام، جریان های سیاســی و حتی شــخصیت های 
برجسته آسیب دیده است. اعتماد متقابل حاکمیت 

و مردم کارآمدی را افزایش می دهد».
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آیا مواضع مخالفان FATF در حال تغییر است؟
احمد توکلی: اگر به معیشت مردم کمک کند، من به آن رأی می دهم

 شــرق: مخالفان پیوســتن ایران به لوایح FATF که 
تاکنون جز اطمینان نداشــتن به دنیا دلیل قانع کننده 
دیگری برای مخالفت خود بیان نکرده اند، آیا در برابر 
انتقادات مردم از مواضع حزبی شــان کوتاه خواهند 
آمد؟ سؤالات تکراری درباره اثرات اجرای این لوایح 
در کشــور و پاســخ های مکرر دولت به این سؤالات 
مردم را خسته کرده است. اینکه لایحه ای در دولت 
اصولگرای محمود احمدی نژاد بدون جار و جنجال 
تصویب می شــود؛ امــا در دولت روحانــی با وجود 
تصویب در مجلس و حتی تأیید شــورای نگهبان در 
ســه لایحه و اختلاف نظر در یک لایحه، کل ماجرای 
پیوســتن به FATF بــه گرهی کور تبدیل می شــود، 
مطمئنــا دیگر برای مردم معنای دفاع از منافع ملی 

را ندارد؛ آن هم مردمی که غم نان دارند.
از سویی دیگر این روزها بسیار شنیده می شود که 
با رفع تحریم ها، با وجود قرار داشــتن ایران در لیست 
سیاه گروه اقدام ویژه مالی گره از مشکلات اقتصادی 
باز نخواهد شــد و معیشت مردم همچنان با مشکل 
روبه رو خواهــد بود. مردمی که تحت ســخت ترین 
تحریم هــای ظالمانــه آمریــکا قرار داشــته و تورم 
کمرشکن بالای ۴۰ درصد سالانه را در سه سال اخیر 
تجربه کرده اند. از این رو مخالفت با پیوســتن ایران به 
گروه اقدام ویــژه مالی دلیــل قانع کننده می خواهد 
و شــعار، نگرانــی و نبــود اطمینان به دنیا پاســخ 
قانع کننده ای نیست. از ســویی دیگر تأکید شده قرار 
نیســت همه اطلاعات مالی و بانکی ایران به خارج 
از کشور ارسال شــود و بارها دولت این ابهام خیالی 

را پاسخ داده است.
حــال که مــردم امیــد بــه برداشــتن تحریم ها 
و گشــایش احتمالــی اقتصــادی دارنــد، توجه به 
بهبــود معیشــت مانع از پافشــاری بــر مواضع تند 
مخالفان شــده اســت. هرچند چندی پیش، آیت االله 
تشــخیص مصلحت  موحدی کرمانی، عضو مجمع 
نظام، عنوان کرده بود: مطمئن هســتم اگر این لوایح 
بار دیگر در مجمع تشخیص مطرح شود، با مخالفت 
اعضای مجمع روبه رو خواهد شد؛ اما در همین راستا 
احمد توکلی، عضو مجمع تشــخیص، پیوســتن به 
لوایح FATF را مثبت نمی داند و تأکید دارد مخالف 
پیوستن به FATF هستم؛ مگر اینکه ثابت شود برای 
کشــور فایده دارد. او گفته است: بنده مخالفم؛ مگر 
اینکه به من ثابت شــود که این پیوســتن برای کشور 
فایده دارد. اگر چنین باشــد، نظرم عوض می شــود؛ 

یعنــی اگر دلایلی بیاورند که پیوســتن بــه آن برای 
بهبــود وضعیت مردم فایــده دارد، من نظرم عوض 
می شــود. اگر به معیشت مردم کمک کند، من به آن 
رأی می دهم؛ چون وضعیت مردم بســیار بد است و 
برای رفع مشکلات مردم در کشور طرق معقول طی 
نمی شود. در شــرایطی که داخل ضعیف باشد، تأثیر 
تحریم ها زیاد می شود. این دولت هم کاری را که باید 
بکند، نمی کند. مردم آن قدر مضطرب هســتند که ما 
اگر مجبور باشیم جلوی این تحریم ها را بگیریم، این 
کار را انجام می دهیم؛ بنابراین اگر راهی پیدا شود تا 
وضعیت مردم بهتر شــود، من با آن بســیار موافقم. 
او ادامه داده است: ســؤال این است که آیا پیوستن 
 FATF این راه اســت یا خیر؟ اگر تصویب ،FATF به
باعث رفع تحریم ها شــود، برای رأی آوردن آن تبلیغ 
هم می کنم؛ اما تجربه بنده این است که این پیوستن، 
وضعیت مــا را بدتر می کند. علت این اســت که ما 
با کسانی ســروکار داریم که هیچ شناختی روی آنها 

نیست.
تعــداد مخالفــان FATF در حقیقــت به میزان 
اصولگرایــان حاضر در مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام تصور می شود که اگر بنا به تغییر موضع افرادی 
که دل در گرو اهداف حزبــی ندارند و منافع ملی و 
معیشت مردم مهم است، باشد، احتمال رأی آوردن 
FATF وجــود دارد. البته مرتضی نبوی در گفت وگو 
 FATF با ایسنا، درباره آخرین وضعیت بررسی لوایح
در مجمع تشخیص مصلحت نظام، گفته بود: دست 

دولت خیلی برای توجیه اعضای مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام برای تصویب پیوســتن بــه لوایح 
باقی مانــده از FATF پر نیســت و با ایــن اطلاعاتی 
که دولت داده اســت، روند بررسی خیلی در مجمع 
تشــخیص مصلحت تغییری نکرده اســت. او ادامه 
داد: بحثــی در مجمع بوده اســت که مــا تصویب 
کنیم که به دو ســازمان جهانی مبارزه با تروریسم و 
فســاد بپیوندیم؛ اما بعد از زمانی که تحریم ها کاملا 
برداشته شــود که معنای این هم در واقع نپذیرفتن 
FATF است. نبوی با اشــاره به اینکه در دوره قبلی 
در ایــن زمینــه تعادلی میان اســتدلال های اعضای 
مجمع و پاســخ های دولت برقرار نبود، گفت: یعنی 
 FATF کفه به این ســمت بود که ضرر پیوســتن به
بیشــتر از نپیوستن به آن اســت و هنوز هم سنگینی 
کفه در مجمع تغییری نکرده اســت. در واقع سؤال 
اعضای مجمع این اســت که از ســال گذشته تا الان 
چه اتفاق جدیدی افتاده اســت و آیا دولت می تواند 
بگوید اگر این لوایح تصویب شود، وضعیت معیشت 
مردم بهتر می شــود؟ دولتی ها می گویند تا تحریم ها 
باشد، شــرایط تغییر نمی کند. به هر حال بنای نظام 
این اســت که به معاهــدات بین المللــی بپیوندد و 
جایی که لازم باشد، حق تحفظ را داشته باشیم؛ ولی 
شــرایط فعلا در مجمع در مقایسه با گذشته تغییری 
نکرده اســت. این عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام در پاســخ به پرسشــی درباره نظر رهبری برای 
پیوســتن یا نپیوســتن به FATF و اینکه آیا دســتور 

برای بررســی مجدد در مجمع بــه معنای موافقت 
ایشان با تصویب لوایح یادشــده است، تصریح کرد: 
در حدی که من اطلاعات دارم، ایشــان نظر اثباتی یا 
نفی ندارند. نامه نگاری مســئولان در دوره قبلی هم 
انجام شــده بود و رئیس جمهور، معاون اول و برخی 
وزرا به رهبری نامه نوشته بودند و ایشان عینا همان 
نامه ها را به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع 
داده بودنــد و هیــچ خطی در جهت اثبــات یا نفی 
نداده اند و خواســته اند مجمع تشــخیص مصلحت 
نظر کارشناســی خــود را بدهد. اگر ایشــان مخالف 

باشند که مجمع به آن ورود نمی کند.
در این بین علی مطهری، نماینده پیشین مجلس، با 
انتقاد از مواضع اصولگرایان در قبال این لوایح گفته 
بود: شاید عده ای منافعی در تصویب نشدن FATF و 
نپیوســتن به این گروه و نبود شفافیت مالی در کشور 

داشته باشند که امیدوارم چنین چیزی نباشد.
او همچنیــن در بیان تعلل و وقت کشــی مجمع 
گفتــه بود: علــت تعلل مجمع، یکی این اســت که 
فکــر می کنند اطلاعات مالی مــا در اختیار این گروه 
قرار می گیرد؛ در حالی که این گونه نیســت و ارســال 
اطلاعات مسیر خاصی دارد که به این آسانی نیست 
و بــا رضایت خودمان اســت. کشــورهای عضو این 
گروه هم این طور نیســت که اطلاعات مالی شــان را 

به راحتی اعلام کنند.
به گفته علــی مطهری، می توان گفت که مجمع 
 FATF بــه دنبال این اســت که اگر بحــث تصویب
مطرح باشد، آن را به دولت آینده که تصور می کنند 
اصولگراست، بسپارد و به نوعی کار و موفقیت به نام 
اصولگرایان تمام شود. با توجه به اینکه اصولگرایان، 
هم در قبال FATF و هم در قبال برجام سنگ اندازی 
کرده انــد و... او ادامــه داده اســت: اینها احتمالات 
اســت و روی احتمال نمی توان قضاوت و اظهارنظر 
کرد. البته اگر دولت دست خودشان باشد، حتما این 
مســئله را حل می کنند؛ چون مسئول معیشت و نان 
مردم خواهند بود. اکنون کنار نشســته اند و شــعار 

می دهند.
مخالفــان خود را اکثریــت می بینند؛ اما واقعیت 
این اســت که تا زمان رأی گیری نمی توان همیشــه 
از نتیجه تصمیم مجمع قاطع ســخن گفت؛ به ویژه 
آنکه فقط ایران و کره شمالی در دنیا عضو این گروه 
نیســتند. وضعیت کره شــمالی که روشن است؛ اما 

عضویت نداشتن ایران جای سؤال دارد!

وزیر کشور:
بی توجهی به آسیب های اجتماعی 

کرونا سبب مشکلاتی  می شود
ایرنا: عبدالرضا رحمانی فضلی در حاشیه برگزاری  �

صدوسی وششــمین جلسه شــورای اجتماعی کشور 
در جمــع خبرنــگاران گفــت: «توجه به آســیب های 
اجتماعــی کرونا از موضوعات مهم اســت؛ زیرا ابعاد 
زندگی، جامعه، روابط، مناســبات و کارکردها را تحت 
تأثیر خــود قرار می دهد و بی توجهی بــه آن می تواند 
مشکلات متعددی ایجاد کند». او ادامه داد: «امیدواریم 
با اقداماتی که صورت می گیرد و با فعالیت و همکاری 
دانشگاه ها، در بازدارندگی و درمان این آسیب ها مؤثر و 
موفق باشیم». رحمانی فضلی بیان کرد: «جلسه امروز 
شورای اجتماعی کشور دو دستور کار داشت؛ یکی بحث 
ارزیابی فعالیت های انجام شده در حاشیه  شهرها که از 
اولویت هــای پنج گانه ای بود که مقــام معظم رهبری 
تعیین کرده بودند و دراین باره گزارش خوبی داده شد و 
روند کار مثبت است». او افزود: «در این زمینه مقرر شد 
با آرایش جدیدی در سازماندهی بتوانیم فعالیت های 
تازه ای را انجام دهیم و جمع بندی اقدامات انجام گرفته 
نیز در جلســات بعدی ارائه خواهد شد». وزیر کشور به 
دستور کار بعدی جلسه شــورای اجتماعی اشاره کرد 
و گفــت: «موضوع بعــدی نیز آثــار اجتماعی بیماری 
کرونا بود کــه این بیماری آثار اجتماعی مثبت و منفی 
و آثــار کوتاه مدت و میان مدت دارد و بی توجهی به این 
آثار می توانــد در ابعاد روانی، اجتماعی و زندگی مردم 
تأثیرات مهم و گاهی منفــی بگذارد». او ادامه داد: «در 
این زمینه جلســاتی از قبل داشتیم و یک جلسه هم با 
دانشگاهیانی که دراین باره بحث های نظری را پیگیری 
کرده بودند، داشتیم و امروز دستگاه های اجرائی، تجارب 
و مواجهه های خود را با ایــن موضوع اجتماعی ارائه 
کردند». رحمانی فضلی خاطرنشــان کرد: «با توجه به 
اهمیتی که این موضوع دارد، قرار شد بقیه دستگاه های 
اجرائی نیز گزارش های خود را ارائه دهند تا بتوانیم اینها 
را در قالب کارگروه ها دقیق تر بررسی کنیم و جمع بندی 
نهایی را با رویکرد یافتن راه های بازدارندگی آثار منفی 
اجتماعی کرونا، تقویت جنبه های مثبت اجتماعی آن 
و همچنین درمان برخی آســیب های اجتماعی داشته 
باشیم». او تصریح کرد: «در ضمن مقرر خواهد بود که 
در سه ســطح در این باره تصمیم گیری شود؛ یک سطح 
همین شــورای اجتماعی کشور است، سطح دیگر باید 
به ستاد ملی مقابله با کرونا برود و تصمیم گیری شود و 
سطح دیگر را که درازمدت خواهد بود، به شورای  عالی 

انقلاب فرهنگی خواهیم برد».
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